

مدى جاهزية المستشفيات في محافظة جدة على مواجهة

الكوارث

استطلاع لآراء العاملين الصحيين بمحافظة جدة

ريهام أحمد عواجي

اشراف الدكتور/ حسين برعي

المستخلص

تهدف هذه الدراسة إلى معرفة مدى جاهزية المستشفيات في محافظة جدة على مواجهة الكوارث ، وذلك من خلال قياس مدى معرفة العاملين الصحيين بخصائص خطط الكوارث ، (توفر الإمكانيات المادية والبشرية ، أهمية التدريب للكوادر الإدارية والطبية ، أهمية الصيانة للأجهزة والمباني في نجاح خطط الكوارث) ، وتحديد أهم المعوقات التي تواجه المستشفيات أثناء تطبيق خطط الكوارث . ولتحقيق أهداف الدراسة تم استخدام المنهج الوصفي التحليلي ، حيث تم إعداد استبانة و بعد التأكد من صدقها و ثباتها تم توزيعها على عينة الدراسة العشوائية المكونة من 495 مفردة ، وتم جمع وتحليل 377 مفردة منها بنسبة استجابة 76% . وقد تم استخدام الأساليب الإحصائية الوصفية والتحليلية المناسبة لتحقيق أهداف الدراسة . وأظهرت نتائج الدراسة انه يوجد لدى العاملين الصحيين معرفة بخصائص خطط الكوارث بمستشفيات جدة، كما توجد صيانة مستمرة لكل من المباني والأجهزة الطبية لضمان كفاءتها وقت الكوارث ، واتضح أن أهم المعوقات التي تواجه المستشفيات أثناء تطبيق خطط الكوارث يتضمن النقص في التأهيل والتدريب ، النقص في المعدات والأجهزة اللازمة لمواجهة الكوارث . ومن أهم توصياتها ضرورة إنشاء إدارات للكوارث في المستشفيات تتولى كل ما يتعلق بمواجهة الكوارث ، الاستفادة من الخبرات العالمية في هذا المجال من خلال عمل المؤتمرات والندوات ، دعم برامج التدريب من خلال تبادل الخبرات و الكفاءات مع المستشفيات والمراكز العالمية ذات الاختصاص .

The readiness of hospitals in Jeddah To Disasters

A survey of health workers in Jeddah

Reham Ahmed Awaji

Hussein . M . AL-BORIE

Abstract

This study aims to determine the readiness of hospitals in the province of Jeddah in facing the disaster, and that by measuring the extent of knowledge of health workers, the characteristics of Disaster Plans (available human and material resources, the importance of training for cadres of administrative and medical, the importance of maintenance of equipment and buildings in the success of the plans of disaster), and determine the most important constraints the hospitals faced during the application of disaster plans. To achieve the objectives of the study it was done by the use of descriptive analytical method, where a questionnaire has been prepared and after making sure of the validity and reliability the questionnaire have been distributed on a random sample consisting of 495 single, was the collection and analysis of 377 single, including a response rate of 76%. The study has been using appropriate descriptive statistical methods and analytical to achieve the objectives of the study. The study results showed that the health workers know the characteristics of Disaster Plans of hospitals in Jeddah, and it showed the presence of ongoing maintenance of both buildings and medical equipment to ensure efficiency at the time of disaster, and it became clear that the most important constraints faced by hospitals during practicing the Disaster Plans include the shortage of rehabilitation and training, lack of equipment and equipments necessary to be used during disaster. One of the main recommendations of the study is the need to create departments of disasters in hospitals take everything related to disaster management, to benefit from international expertise in this area through the work of conferences and seminars, support training programs through the exchange of experiences and competencies with the hospitals and centers with global specialty centers.